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W pierwszym tygodniu listopada ma siÄ™ odbyÄ‡ posiedzenie sejmowej komisji rolnictwa
poÅ›wiÄ™cone hodowli koni w Polsce w sektorze paÅ„stwowym. Nieoficjalnie wiadomo mi, Å¼e
bÄ™dzie mowa przede wszystkim o koniach arabskich. Podobno byÅ‚y minister rolnictwa, Krzysztof
Jurgiel, wyraziÅ‚ chÄ™Ä‡, aby &bdquo;wszystko wyjaÅ›niÄ‡ do koÅ„ca&rdquo;. A poniewaÅ¼
upÅ‚yw czasu dobrze robi na pewne kwestie, to moÅ¼e warto przypomnieÄ‡ pismo, jakie ówczesny
minister rolnictwa rozsyÅ‚aÅ‚ w kwietniu 2016 roku po caÅ‚ym Å›wiecie, do róÅ¼nych ludzi i instytucji
zwiÄ…zanych z hodowlÄ… koni arabskich. TrafiÅ‚o ono m.in. do wÅ‚adz WAHO i ECAHO, trafiaÅ‚o
do wielu stadnin arabskich na caÅ‚ym Å›wiecie, w tym w krajach arabskich, do wielu trenerów i
hodowców. TrafiÅ‚o nawet do króla Jordanii. ZaÅ‚Ä…czam je w wersji zarówno angielskiej, jak i jego
polskie tÅ‚umaczenie.

PrzypomnÄ™ moÅ¼e tylko kontekst. W lutym 2016 roku zwolniono obu prezesów-hodowców, czyli 
Jerzego BiaÅ‚oboka z Stadniny Koni MichaÅ‚ów i Marka TrelÄ™ z SK Janów Podlaski, a takÅ¼e 
AnnÄ™ StojanowskÄ…, która wówczas nadzorowaÅ‚a tÄ™ hodowlÄ™ w Agencji NieruchomoÅ›ci
Rolnych. Ówczesne wÅ‚adze nie spodziewaÅ‚y siÄ™ zapewne, Å¼e zrobi siÄ™ taki szum medialny,
i to nie tylko w Polsce, ale na caÅ‚ym Å›wiecie. ZaczÄ™Å‚y wówczas na gwaÅ‚t szukaÄ‡
argumentów, którymi moÅ¼na by uzasadniÄ‡ te zwolnienia. Jak te argumenty wyglÄ…dajÄ… z
dzisiejszego oglÄ…du? ZwÅ‚aszcza w kontekÅ›cie ostatniego zdania pisma podpisanego przez
ministra:Przytoczone powyÅ¼ej fakty nie pozostawiajÄ… wÄ…tpliwoÅ›ci, Å¼e decyzja
zarzÄ…du Agencji NieruchomoÅ›ci Rolnych o zwolnieniu prezesów stadnin w Janowie
Podlaskim i MichaÅ‚owie oraz Anny Stojanowskiej, inspektor w Agencji NieruchomoÅ›ci
Rolnych, byÅ‚a konieczna i w peÅ‚ni uzasadniona. No to przypomnijmy te &bdquo;fakty&rdquo;.
Pomimo gÅ‚oÅ›nych sukcesów w sprzedaÅ¼y koni, hodowla byÅ‚a nieopÅ‚acalna. Kontrola
NajwyÅ¼szej Izby Kontroli ustaliÅ‚a, Å¼e w latach 2011-2012 hodowla koni w stadninach
nadzorowanych przez AgencjÄ™ NieruchomoÅ›ci Rolnych przyniosÅ‚a straty w wysokoÅ›ci
18 mln PLN. PoniewaÅ¼ adresatami jurgielowego pisania byli ludzie zwiÄ…zani z hodowlÄ… konia
arabskich, oczywiste, Å¼e zrozumieli, iÅ¼ stadniny koni arabskich w Polsce przynosiÅ‚y duÅ¼e
straty. A jak byÅ‚o naprawdÄ™? Owszem, niektóre stadniny koni póÅ‚krwi przyniosÅ‚y w tym okresie
straty, ale nie Janów Podlaski i MichaÅ‚ów. Obie te stadniny w okresie, kiedy nimi zarzÄ…dzali
panowie BiaÅ‚obok (1997-2015) i Trela (2001-2015), zawsze byÅ‚y na plusie. DokÅ‚adne dane
liczbowe zamieÅ›ciÅ‚em m.in. w tekÅ›cie &bdquo;Ministerialne i agencyjne manipulacje&rdquo; z 11
III 2016 roku. ZÅ‚oÅ›liwym chichotem historii jest to, jak siÄ™ zestawi kolejne zdanie z pisma
ministra Jurgiela (poniÅ¼ej) z faktem, iÅ¼ ludzi, którzy kierowali z jego nadania stadninÄ… w
Janowie Podlaskim po zwolnieniu Treli, doprowadzili do tego, Å¼e spóÅ‚ka za rok 2017 ma 1,5 mln
zÅ‚ straty! A zdanie to brzmi: Nasz rzÄ…d stanowczo odrzuca, nie godzi siÄ™, aby w
stadninach koni, które sÄ… wÅ‚asnoÅ›ciÄ… Skarbu PaÅ„stwa, trwaÅ‚a tolerowana przez
wiele lat niegospodarnoÅ›Ä‡, a dziaÅ‚ania zarzÄ…dów spóÅ‚ek prowadziÅ‚y do strat
finansowych w znacznej skali. Strata 1,5 mln chyba jest w &bdquo;znacznej skali&rdquo;? I jak
Pan Minister siÄ™ na to nie godziÅ‚? SÅ‚awomir Pietrzak zostaÅ‚ odwoÅ‚any, ale nie za
doprowadzenie do tak znacznej straty. A za to, Å¼e protestowaÅ‚ publicznie przeciwko rozdzieleniu
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narodowego pokazu konia arabskich i aukcji i wyprowadzeniu tegoÅ¼ pokazu z Janowa
Podlaskiego. ZwolniÄ‡ go akurat naleÅ¼aÅ‚o za fatalne wyniki finansowe, ale nie za pyskowanie
przeciwko tej idiotycznej decyzji, bo to rozdzielenie byÅ‚o bÅ‚Ä™dem, co po fakcie przyznaÅ‚ nawet
sam, byÅ‚y juÅ¼ minister (pisaÅ‚em o tym w tekÅ›cie &bdquo;Jurgiel przyznaje siÄ™ do
bÅ‚Ä™du&rdquo; 10 IX 2018). Kolejne &bdquo;fakty&rdquo; &ndash; chodzi o Polturf. Wysoka,
nieuzasadniona prowizja oraz niejasne rozliczenia ze sprzedaÅ¼y koni obniÅ¼aÅ‚y dochody
stadnin w Janowie Podlaskim i MichaÅ‚owie. Czy 12% to &bdquo;wysoka, nieuzasadniona
prowizja&rdquo;? Na chÅ‚opski rozum, skoro domy aukcyjne organizujÄ…ce aukcje obrazów biorÄ…
prowizjÄ™ w wysokoÅ›ci 18-20%, to czy organizator, nie tylko aukcji, ale takÅ¼e narodowego
pokazu, który bierze &ndash; od stadnin &ndash; tylko 12% za obie te imprezy, okrada skarb
paÅ„stwa? ByÄ‡ moÅ¼e moja opinia moÅ¼e kogoÅ› nie przekonaÄ‡. To proszÄ™ poczytaÄ‡ tekst
&bdquo;Nie moÅ¼e podwaÅ¼aÄ‡, a podwaÅ¼a&rdquo; z 12 IX 2016, w którym przytaczam to, co
zostaÅ‚o napisane w audycie dokonanym w SK MichaÅ‚ów.PrzypomnÄ™ tylko to, co napisaÅ‚o radio
RMF FM, którego reporter pierwszy dotarÅ‚ do tego audytu przeprowadzonego przez BDO Sp. z o.o.
 Stadnina koni arabskich w MichaÅ‚owie byÅ‚a zarzÄ…dzana prawidÅ‚owo, bez naruszenia
Å¼adnych przepisów - wynika z audytu, do którego dotarÅ‚ reporter RMF FM. Audyt zostaÅ‚
zlecony przez AgencjÄ™ NieruchomoÅ›ci Rolnych, krótko po gÅ‚oÅ›nym odwoÅ‚aniu
wieloletniego prezesa prestiÅ¼owej hodowli Jerzego BiaÅ‚oboka. Agencja dostaÅ‚a wyniki w
czerwcu, ale ich nie ujawniÅ‚a. /&hellip;/  Podsumowanie wÅ‚aÅ›ciwie wszystkich punktów
audytu koÅ„czy siÄ™ sformuÅ‚owaniami typu &bdquo;nie stwierdzono nieprawidÅ‚owoÅ›ci
albo brak istotnych uchybieÅ„". Ja z kolei przypomnÄ™ najistotniejsze zdania charakteryzujÄ…ce
powiÄ…zania miÄ™dzy stadninami a firmÄ… Polturf:Konstrukcja umów z Organizatorem od 2002
roku w praktyce oznaczaÅ‚a outsourcing usÅ‚ugi polegajÄ…cej na organizacji imprezy z
peÅ‚nym przeniesieniem na Organizatora ryzyka biznesowego zwiÄ…zanego z jej
organizacjÄ…. Wszystkie przychody i koszty pozostawaÅ‚y po stronie organizatora imprezy.
/&hellip;/W trakcie prowadzonego przez BDO audytu na podstawie udostÄ™pnionych
dokumentów i informacji nie stwierdzono nierzetelnego wywiÄ…zywania siÄ™ z umowy w
zakresie modelu wzajemnych rozliczeÅ„ lub nieprawidÅ‚owoÅ›ci wynikajÄ…cych z
przyjÄ™tego rozwiÄ…zania. Nic wiÄ™c dziwnego, Å¼e ów audyt ANR schowaÅ‚a gÅ‚Ä™boko do
szuflady, bo jego wyniki podwaÅ¼ajÄ… to, co mówiÅ‚ i pisaÅ‚ w omawianym liÅ›cie minister Jurgiel.
A skoro pan byÅ‚y minister chce wszystko wyjaÅ›niÄ‡ do koÅ„ca, to niech wreszcie udostÄ™pni
opinii publicznej analogiczny audyt przeprowadzony w tym samym okresie w SK Janów Podlaski.
Dlaczego jest on najpilniej strzeÅ¼onym dokumentem w ministerstwie rolnictwa i w ANR, a teraz w
KOWR? Bo jego upublicznienie ostatecznie pokazaÅ‚oby, Å¼e sÅ‚owa ministra Jurgiela
wypowiedziane na posiedzeniu sejmowej komisji rolnictwa w kwietniu 2016 roku, Å¼e &bdquo;za
zÅ‚odziejstwo zwolniÅ‚em, nie za niefachowoÅ›Ä‡&rdquo; nie miaÅ‚y Å¼adnych podstaw i byÅ‚y
gÅ‚Ä™boko niesprawiedliwe. Marek Trela pozwaÅ‚ za te sÅ‚owa ministra do sÄ…du, ale ten
schowaÅ‚ siÄ™ za immunitetem  i jako czÅ‚owiek bez honoru, nie zamierza rezygnowaÄ‡ z tej
ochrony, bo wie, Å¼e by przegraÅ‚. Nie ma Å¼adnych dowodów na potwierdzenie swoich
haniebnych sÅ‚ów. Nawiasem mówiÄ…c, prokuratura juÅ¼ po raz czwarty przedÅ‚uÅ¼yÅ‚a
Å›ledztwo w sprawie rzekomej niegospodarnoÅ›ci w janowskiej stadninie za czasów rzÄ…dów
Marka Treli, a wyników jak nie byÅ‚o, tak nie ma. CiÄ…gle siÄ™ toczy &bdquo;w sprawie&rdquo;, a
nie przeciwko komuÅ›. Po drodze prokurator, który chciaÅ‚ juÅ¼ to Å›ledztwo umorzyÄ‡, zostaÅ‚ od
niego odsuniÄ™ty i zdegradowany. Tak wyglÄ…da &bdquo;wyjaÅ›nienia do koÅ„ca&rdquo;. 
Ostatnie przedÅ‚uÅ¼enie Å›ledztwa miaÅ‚o zapewne zwiÄ…zek z tym, Å¼e trwaÅ‚a kampania
wyborcza do samorzÄ…dów, a przyznanie siÄ™ do bÅ‚Ä™du, a tym byÅ‚oby umorzenie Å›ledztwa,
nie byÅ‚o PiS-owi na rÄ™kÄ™. A poniewaÅ¼ za chwilÄ™ kolejne wybory, do europarlamentu, gdzie
podobno Å›piÄ…cy minister ma zamiar kandydowaÄ‡, wiÄ™c czeka nas zapewne kolejne
przedÅ‚uÅ¼enie Å›ledztwa w sprawie niegospodarnoÅ›ci, której nie byÅ‚o. Prokuratura jest na
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smyczy ministra sprawiedliwoÅ›ci, wiÄ™c prokuratorzy (czÄ™Å›Ä‡ z nich) robiÄ…, co im Zbigniew 
Ziobro kaÅ¼e. I ostatni wÄ…tek. Minister pisaÅ‚ tak:Prezes stadniny w Janowie Podlaskim,
Marek Trela, oraz prezes stadniny w MichaÅ‚owie, Jerzy BiaÅ‚obok, z naruszeniem prawa
polskiego dzierÅ¼awili klacze do zagranicznych oÅ›rodków hodowli konia rabskiego, od
których pobierano zarodki w nieprzepisowej, nadmiernej iloÅ›ci. Niezwykle cenny materiaÅ‚
genetyczny rozdawano ze szkodÄ… dla polskich stadnin. No i znów same nieprawdy. Panie
byÅ‚y ministrze, jaki paragraf kodeksu karnego bÄ…dÅº cywilnego byÅ‚ Å‚amany poprzez sam fakt
wydzierÅ¼awiania klaczy zagranicznym podmiotom? ProszÄ™ go wskazaÄ‡.ProszÄ™ teÅ¼
wskazaÄ‡, jaka liczba zarodków pobranych od klaczy jest przepisowa, a kiedy mamy do czynienia z
&bdquo;nadmiernÄ… iloÅ›ciÄ…&rdquo;? PisaÅ‚em juÅ¼ o tym tyle razy, Å¼e juÅ¼ nie chce mi
siÄ™ wyjaÅ›niaÄ‡ tego po raz kolejny. ZresztÄ… w poprzednim moim tekÅ›cie
(&bdquo;MentalnoÅ›Ä‡ Kalego&rdquo; z 18 X 2018) teÅ¼ o tym pisaÅ‚em. ChciaÅ‚bym zwróciÄ‡
uwagÄ™ na co innego. Wszystkie te &bdquo;argumenty&rdquo;, jakich uÅ¼ywaÅ‚ Jurgiel i jego
ludzie, nacelowane byÅ‚y na polskiego odbiorcÄ™. Obliczone byÅ‚y na to, Å¼e &ndash; jak to
piÄ™knie zdefiniowaÅ‚ herold &bdquo;dobrej zmiany&rdquo;, prezes TVP na wylocie, Jacek Kurski
&ndash; &bdquo;ciemny lud to kupi&rdquo;. WysyÅ‚anie jednak tego steku bzdur do ludzi z
branÅ¼y, fachowców, którzy dobrze wiedzÄ…, co i jak w hodowli koni arabskich funkcjonuje,
Å›wiadczy, delikatnie rzecz ujmujÄ…c, o braku wyobraÅºni autorów tego pomysÅ‚u.Marek
Szewczyk 
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